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Aquest curs hem tingut tres novetats especials en l’EnxarTxad: l’anada d’un voluntari del VOLPA 
(Voluntariat Pedro Arrupe) per fer una estada de dos anys ajudant en el Lycée-Collège saint Charles 
Lwanga, l’inici del programa de beques per antigues alumnes del LCCL, i la resposta a la petició del 
P. Manolo Fortuny per ajudar a renovar i dotar de llibres la biblioteca del Centre Cultural de Kyabé, 
població a uns 80 km a l’est de Sarh. 

A més, hem continuat ajudant perquè al col·legi tinguin internet, una connexió amb el món 
exterior que és única en tota la ciutat de Sarh, a excepció de la connexió que tenen també a la 
comunitat els Salesians... i hem ajudat en el funcionament de la infermeria del col·legi, servei que 
aquest no podia assumir, i que a través d’una religiosa infermera i del nostre ajut s’ha pogut 
realitzar. 

Pensem que aquest és un suport que l’EnxarTxad ha pogut fer pel Txad, i que podem resumir en 
l’aposta que volem fer perquè el jovent txadià tingui més possibilitats de desenvolupament d’un 
país que, certament, està ben a la cua de tots en molts aspectes. 

Veiem un a un els projectes que hem pogut realitzar: 

1) L’anada del Josep Maria Cruz per dos anys a Sarh, en concret al 
LCCL, que serà on viurà i on treballarà, és una gran novetat i una 
bona oportunitat de que algú de nosaltres pugui seguir, des d’allà, la 
realitat d’aquest col·legi, el bon servei que fa, i les dificultats que 
tenen. Al mateix temps, ens permetrà tenir més clares les 
necessitats i les possibilitats d’aquella realitat tan complexa.
Parlant amb el Director del col·legi, el P. Robert Nguewadjim, la 
proposta de treball pel Josep Maria és que faci classes d’informàtica 

junt amb el professor Kizito Bemadji, però també que faci tasques de formació i assessorament en 
qüestions de gestió i d’informàtica en l’escola. 

2) El curs passat ja vàrem iniciar el programa de beques “Semences du Tchad”, 
amb la beca concedida a una antiga alumna del LCCL, que vàrem conèixer en la 
nostra estada allà, i que el Director ha aconsellat també, per la seva capacitat 
personal i la situació econòmica familiar, ben precària. Estudia Enginyeria 
Electromecànica a la ciutat d’Abéché, al mateix Txad, i és l’única noia de la seva 
promoció. Ha estat de les millors situades en el ‘ranking’ de la facultat en els dos 
semestres.

Aquest curs, a més, hem becat a una altra estudiant, avalada també pel 
Director del col·legi, el P. Nguewadjim, que coneix la seva capacitat i 
situació. Ella estudia Ciències Polítiques i Jurídiques a la UCAC (Universitat 
Catòlica de l'Àfrica Central) a Yaoundé (Cameroun). 



El criteri que l’Associació té per aquestes beques és que siguin d’estudiants brillants, especialment 
noies1, que per la seva situació econòmica-familiar no podrien continuar els seus estudis a la 
universitat, i que volen estudiar en alguna universitat africana (pensem que si se’n van, difícilment 
tornen), i en algun camp que en el futur pot ajudar al desenvolupament del seu país. I vetllem 
també pel seguiment d’aquestes persones i especialment per les seves motivacions. 

En això tenim ben present la conversa del Dr. Edouard, el metge txadià que porta el dispensari de 
Maïngarà, a Sarh, que ens deia que: “faig això perquè algú, unes religioses i la Dr. Lydia, van creure 
en mi, van apostar per mi, i em van facilitar el poder estudiar... 

3) La biblioteca del Centre Cultural de Kyabé, 
que és una petició que ha fet el P. Manolo 
Fortuny, jesuïta mallorquí que treballa fa 
bastants anys en aquesta ciutat, té per objecte 
que els joves puguin tenir un lloc on estudiar (en 
les escoles no tenen llibres de text!) i la idea és 
que hi hagi en aquesta biblioteca al menys 10 
llibres de text per classe en les matèries 
fonamentals, a part d’altres llibres de cultura 
general. La biblioteca té una capacitat de 106 

places, i es vol obrir de 15 a 20:30h. Per fer això en una ciutat on no hi ha llum elèctrica, també ha 
calgut preveure un grup electrogen que serà exclusivament pel servei de la biblioteca. 

4) La connexió a internet del col·legi, que vàrem instal·lar el curs 
passat, i que aquest curs hem renovat, és pràcticament la única 
connexió que hi ha en tota la ciutat, una ciutat d’uns 100.000 
habitants, i dóna accés als professors i alumnes del col·legi. 
Afortunadament, malgrat les inclemències del temps, funciona 
bé. 
Durant aquest curs també s’ha fet servir com a ‘cyber’ públic, on 
els usuaris pagaven una quantitat, però malauradament les 
autoritats en saber que es cobrava per la connexió, han fet veure 
els impostos que caldria pagar... i eren molt més elevats que el 
que veritablement s’obtenia amb aquest servei! És una llàstima, 
però sembla que les autoritats no tenen prou cultura per saber 
que aquest servei era un servei educatiu i de progrés no només 
pel col·legi sinó per la ciutat... Així, malauradament la connexió 
ha deixat d’oferir-se al públic (i així l’escola ha deixat de rebre uns 
petits ingressos per això), i només poden accedir els professors i 
alumnes. 

5) La infermeria del LCCL és un altre dels projectes al que hem donat 
suport. Es tracta de la infermeria del col·legi, que atén els alumnes 
que es troben malament, en un lloc on molts alumnes mengen un 
cop al dia i per tant, a vegades, es maregen o troben malament, i on 
les malalties són més habituals que a casa nostra. Així, el servei 

1 Al Txad són molt poques les noies que acaben el Batxillerat i menys les que van a la universitat, i en canvi, és la 
dona la que té un paper molt important en molts àmbits socials i de desenvolupament.



d'infermeria el porta una religiosa, i el Director ens va demanar ajut per comprar els medicaments 
necessaris per l’any, i pagar una quantitat discreta però justa a la persona que s’ocupa d’aquest 
servei escolar.

6) Finalment, l’Associació ha fet una petita col·laboració per la reparació de l’antena de satèl·lit de 
la connexió d’internet del P. Manolo Fortuny, a Kyabé, doncs amb una de les pluges de l’estiu s’ha 
fet malbé, i els ha deixat incomunicats, quan aquesta connexió els feia un gran servei per la 
comunicació amb Europa i per poder seguir els projectes i la vida d’allà. Per cert, Manolo Fortuny 
escriu un diari ben interessant on explica les moltes vicissituds d’una població rural en un lloc tan 
aïllat com Kyabé...

Comentaris finals
Un parell de comentaris més, per concloure aquesta memòria dels projectes amb el Txad de 
l’EnxarTxad. 

El primer és una impressió general del país, després de la meva estada d’aquest any. Es tracta 
d’una impressió doble. D’una banda, he tingut ocasió de comparar la situació del Txad amb altres 
països del Sud i fins i tot de l’Àfrica com el Senegal. El que un veu és que el Txad té molt lluny 
realitats com la mateixa ciutat de Dakar i per exemple universitat d’aquella ciutat, tan ben dotada, 
amb els seus problemes, evidentment, però que ‘és un somni’ pel que fa a les possibilitats actuals 
del Txad... I és cert que al Senegal la zona rural té característiques ben semblants al Txad, però la 
diferència és que ‘al Txad, tot és com el més pobre d’aquests països’. Certament, el Txad està ben a 
la cua en desenvolupament humà... no en debades, el Txad es troba en la posició 183 de 187 en 
IDH en l’any 2011, i això es percep!

Però de l’altra banda, he de dir que la impressió dels 
dos darrers anys és que el país va millorant en alguns 
aspectes. Sembla que, un cop el president Deby s’ha fet 
fort amb les armes, front les amenaces i els atacs 
rebuts per rebels fa uns anys, ara comencen a ‘circular 
els diners’, i es veuen millores en infraestructures com 
l’asfalt de carrers a N’Djamena, l’obertura d’avingudes 
en aquesta ciutat (malgrat és a costa de la destrucció 
de fileres senceres de cases, no sabem si amb 
indemnitzacions correctes o no....), millores en 

l’enllumenat... i també l’extensió de l’asfalt en direcció cap a Sarh (ara falten uns 60 km, i les obres 
es veien com avançaven), amb l’aparició de bastantes companyies d’autobusos que fan el trajecte 
N’Djamena-Sarh de manera cada cop més còmode i puntual. 

I en la mateixa ciutat de Sarh un pot veure el procés d’urbanització de la ciutat: s’està també 
posant asfalt a alguns carrers, i fent conduccions d’aigua per evitat les inundacions que hi havia en 
l’època de pluges... 

Fa certament goig veure aquests avenços, i sobre tot veure com la situació és molt més tranquil·la 
que fa uns anys, on els militars mal pagats feien molt la guitza a tothom que viatjava per aquelles 
carreteres sense asfaltar plenes de controls i barreres de pluja... Cada cop més, sembla un Estat 
que comença a actuar com a tal i s’ocupa de les infraestructures i del manteniment d’una situació 
cada cop més estable. 



Una de les ‘gotes’ d’aquests diners que el President sembla 
que està posant en joc pel desenvolupament del Txad, és un 
donatiu en construccions que ha fet pel nostre LCCL. Això ha 
fet que hagin renovat completament la tanca que protegia el 
col·legi, i que s’hagi pogut fer un projecte que el P. Robert ja 
ens deia que era necessari: la renovació de les dutxes per les 
noies. Aquest projecte ja l’havíem parlat amb l’Associació 
d’Antics Alumnes del 
Sant Ignasi, però l’hem 

congelat en veure que podia passar aquest ‘miracle’ dels 
diners del President... com així ha estat. I ha estat un goig 
veure les magnífiques instal·lacions que s’han fet. Segueixen 
havent necessitats en infraestructures que el Josep Maria Cruz 
amb el P. Robert ens aniran dient, però l’Associació ha volgut 
fer un canvi cap a recolzament de persones (el projecte de 
beques) i de serveis (com internet o la infermeria). 

El ‘però’ que veia també insinuat en veure tants diners per fi en moviment per part de l’Estat pel 
desenvolupament, és que no passi que el President ara no agafi aires ‘megalòmans’, doncs davant 
el Palau Presidencial, al costat d’on és la Catedral, està construint una espècie de grans ‘Champs 
Elysées’ ben il·luminats, espaiosos, amb una gran escultura al mig... i amb el desig, diuen, de que la 
catedral es traslladi per deixar més espai a aquest projecte. O també, el gran estadi de futbol que 
estan construint a Sarh, que impressiona i sembla desproporcionat pel que és la ciutat, i que s’ha 
fet, em deien, a costa d’un mercat tradicional que senzillament han eliminat... 

Veurem com continua tot, però la impressió al menys és de que el país està en moviment, i això 
ens confirma encara més en el desig d’aportar el nostre gra de sorra en l’educació del jovent, 
especialment del jovent que, si es compromet socialment pel seu país, pot formar part dels que 
l’ajudin a fer passos cap endavant. 

El segon comentari final és l’agraïment a tots/es els que heu fet possible aquests projectes, que 
ens sentim cridats a continuar perquè creiem que un país com el Txad té moltes necessitats però 

sobre tot moltes potencialitats, si es creu en les persones i 
s’aposta per seva formació i responsabilitat envers els seus. El 
LCCL, que sembla que finalment serà de ple dret un col·legi 
jesuïta i no només ‘confiat als jesuïtes’, pensem que fa un 
gran servei en aquesta línia. Per això ens sentim molt propers 
a la tasca que fan els nostres companys txadians i en general 
de la Província jesuïta de l’Àfrica Occidental, i volem seguir 
aportant la nostra col·laboració al que ells estan fent allà. 

I, recordant una entranyable conversa d’aquest estiu amb el P. Robert, hi ha un ‘efecte exemple’ de 
col·laboració i implicació amb el col·legi que també agraïa: 
“Salutations à tout le monde. 
Les anciens élèves d'ici sont touchés par le geste des anciens élèves des jésuites à Barcelona. Veient 
el que han fet pel LCCL, els antics alumnes d'aquest col·legi comencen també a col·laborar... s'han 
emmirallat en l'AAA del sant Ignasi, i s’han compromès a ajudar també. Grand merci à tous eux.” 
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